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Kære Alex Vanopslagh 
 
Tak for din henvendelse af 30. maj 2018 vedrørende tredjepartsvurde-
ring af aktivitetsparate borgere: 
 

”En tidligere praksis, hvor en privat lægevirksomhed hyret af Kø-
benhavns Kommune foretog fysiske lægeundersøgelser af ledige 
borgere i jobcentret, er kendt ulovlig (jf. https://www.tv2lorry.dk/ar-
tikel/ulovligt-ledige-blev-undersoegt-af-laege-i-jobcenter). 

 
1. Hvad vil det kræve, for at praksis med tredjepartsvurdering 

kan gennemføres på lovlig vis i Københavns Kommune? 
2. Hvad var effekten af de tidligere tredjepartsvurderinger, indtil 

den ulovlige praksis blev stoppet? Hvor mange af de under-
søgte aktivitetsparate kontanthjælpsmodtagere, som tidligere 
var undtaget for indsats grundet helbredsproblemer, blev efter 
en ny vurdering erklæret jobparate?”  

 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningens svar  
Ad 1: 
Forvaltningen kan rekvirere og betale lægeerklæringer. Dette forudsæt-
ter en undersøgelse hos en læge. Borger skal give samtykke til, at job-
centret kan indhente og udveksle relevante helbredsmæssige oplysnin-
ger.  
 
Forvaltningen kan også købe sundhedsfaglig rådgivning, fx kan forvalt-
ningen ansætte en lægekonsulent eller indgå aftale med et konsulent-
firma eller regionens kliniske funktion om at vurdere de lægelige op-
lysninger i en sag.  
 
Efter bekendtgørelsen om sundhedsfaglig rådgivning1 må den sund-
hedsperson (oftest en læge), der varetager opgaven med at yde sund-
hedsfaglig rådgivning, ikke foretage undersøgelse eller behandling efter 
sundhedslovgivningen som led i rådgivningen. Dette var tilfældet med 

                                                 
 
1 Bekendtgørelse om sundhedsfaglig rådgivning til brug for sagsbehandlingen i sa-
ger om sygedagpenge, kontanthjælp, revalidering m.v. (BEK nr. 1556 af 
23/12/2014).  
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dele af samarbejdet med Empano, og derfor vurderede forvaltningen, at 
forholdet var ulovligt2.  
 
Sammenfattende er det således sammenblandingen af rollerne nævnt 
ovenfor, der ikke er hjemmel til i bekendtgørelsen. Jobcentret kan både 
benytte sig af ekstern lægefaglig rådgivning, og jobcentret kan rekvirere 
og betale lægeerklæringer, som forudsætter en undersøgelse hos en 
læge. 
 
Ad 2: 
Forvaltningen har gennemgået de sager, hvor Empano har bistået med 
helbredsmæssig gennemgang, og hvor der har været foretaget ulovlig 
undersøgelse. 
 
Status for sagerne fremgår af nedenstående tabel: 
 
Status Antal 
Deltager i virksomhedspraktik 8 
Der arbejdes på at etablere virksom-
hedspraktik 8 

Kommet i arbejde 1 
Sag skal fremlægges for Rehabilite-
ringsteamet 1 

Behov for yderligere helbredsmæssig 
afklaring 2 

Søger deltidsbeskæftigelse 1 
Indstillet til et ressourceforløb 1 
Undersøger mulighed for at påbegynde 
uddannelse 1 

I andet tilbud 2 
I alt 25 

 
Ingen af de 25 borgere er efterfølgende blevet visiteret jobparate. 
 
Udover ovenstående sager har Empano også bistået med 1) helbreds-
mæssig gennemgang, hvor der ikke har været foretaget undersøgelse, 
2) forløb for borgere med funktionelle lidelser, 3) vurdering og/eller 
erklæring. Status er ikke opgjort for disse sager. 
 

                                                 
 
2 Beskæftigelsesministeren har på et samråd den 23. maj 2018 bekræftet, at der ikke 
kan foretages undersøgelse eller behandling efter sundhedslovgivningen som led i 
rådgivning. Udtalelsen kom bl.a. på baggrund af en redegørelse om sagen fra Kø-
benhavns Kommune. 
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Afslutningsvis skal det sene svar beklages. Forsinkelsen skyldes, at 
forvaltningen har måttet gennemgå alle 25 sager manuelt for at kunne 
svare fyldestgørende. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Michael Baunsgaard Schreiber 
Kst. adm. direktør 
 


